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L’estiu s’acosta i amb ell les 
llistes de les coses pendents. 
Ja saben, tot el que hem acu-
mulat en una pila, real o vir-
tual, i que creiem que farem 
durant les nostres vacances. 
Llibres, pel·lícules, sèries i al-
tres qüestions que intentarem 
consumir, no només pel nos-
tre apetit cultural, sinó també 
per no quedar-nos fora del nou 
costum: queixar-se. Sí, quei-
xar-se. De tot i de tots. Perdó, 
i de totes. Perquè sembla que 
la manera en què ens comuni-
quem ha canviat radicalment. 
Ara el que importa és estar en 
contra d’alguna cosa, tant se 
val el que sigui. Cadascú triarà 
la seva batalla. No importa el 
que, sempre que la gent res-
pecti un denominador comú: 
la queixa ha de ser fervent i 
amb crits, que, al cap i a la fi , 
és l’única manera de guanyar 
likes. Ja saben, aquesta nova 
moda de satisfer el nostre ego i 
donar sentit a la nostra autoes-
tima que es diu xarxes socials i 
per les quals hem reinventat la 
famosa frase del fi lòsof René 
Descartes “penso, després 
existeixo”. La versió 2.0 seria 
“em queixo, després existeixo”.

I aquí, no se salva ningú... 
perquè clar, n’hi ha per a tots 
els gustos. Hi ha qui s’enfada 
per l’elecció del nou actor que 
protagonitzarà Batman, hi ha 
qui es queixa que en el remake 
de La Sireneta el personatge 
sigui negre, o que a algú se li 
hagi ocorregut la ridiculesa de 
fer un remake canviant la raça 
del personatge. Hi ha qui es 
queixa que una sèrie ambien-
tada als anys 80 ensenyi com 
eren les coses als anys 80, etc. 

Sí, això és així. És el que ens 
toca viure ara. Tot es realitza 
a través de la correcció política 
i del fi ltre dels nous paradig-
mes. Llavors clar, un remake ha 
de ser inclusiu per nassos, per 
posar l’exemple de La Sireneta. 
Em pregunto si faran una ver-
sió de Pocahontas rossa. No és 
millor crear una història nova? 
Serà que això no ven, i és mi-
llor tenir al 2019 la mateixa 
cartellera que el 1993, encara 
que sigui de remakes.

Al fi nal, la gent trobarà la 
manera d’establir el seu des-
contentament. El graciós és 
que per molts –lamentable-
ment més dels que la intel-
ligència caldria suposar– ente-
nen que és important de debò. 
Però la culpa no és d’ells, el sis-
tema els fa creure que és així 
i que, d’aquesta manera, ells 
tindran la seva quota de pro-
tagonisme, aquests 15 minuts 
de glòria dels quals parlava 
Warhol, encara que avui s’ha-
gin reduït als pocs segons que 
dura un trending topic.

Així que ja saben, preparin 
la llista de les coses que con-
sumiran aquest estiu per des-
prés poder-hi estar en contra, 
no sigui el cas que deixin de 
ser guays. I no s’oblidin de les 
contradiccions necessàries per 
a l’ocasió, que és inadmissible 
que a algú se li ocorri presen-
tar una pel·lícula que no inclo-
gui una minoria, encara que la 
història no ho justifi qui, i per 
descomptat, és inacceptable 
que li canviïn la raça a un per-
sonatge. Què serà l’últim, un 
Jesús ros i d’ulls blaus? Ah... 
que d’això no ens hem queixat 
mai?

Dimecres 12 de juny el ministre 
portaveu anunciava que el Go-
vern crearia l’Institut de l’ha-
bitatge com a mesura per re-
soldre la complexa, difícil i, no 
ens enganyem, greu situació del 
mercat d’habitatges de lloguer a 
Andorra.

Convindria que deixin de 
marejar el problema de l’habi-
tatge.

Els salaris baixos, la poca 
oferta de pisos de lloguer i la 
proliferació d’apartaments tu-
rístics han disparat els preus 
del lloguer d’habitatges.

Davant d’aquesta situació el 
govern liberal-conservador es 
manté en la inacció habitual 
dels darrers anys i s’estima més 
dir que això ho ha d’arreglar el 
mercat.

Però no és veritat, perquè 
el que realment està passant 
és que no funcionen les lleis 
del mercat i les andorranes i 
els andorrans segueixen patint 
aquest greu problema.

Es confi rma la delicada situa-
ció en què es troba una part im-
portant de la població. Diversos 
factors com el creixement des-
mesurat del preu dels lloguers 
–conseqüència directa de l’es-
peculació immobiliària– l’exis-
tència d’un parc públic d’habi-
tatges extremadament reduït, 
la disminució dels ingressos de 
les famílies i la manca de sensi-
bilitat del Govern per donar so-
lucions, han provocat una situ-
ació d’emergència que impedeix 
a moltes persones i famílies 
poder fer efectiu el dret consti-
tucional a gaudir d’un habitatge 
digne.

El problema de l’accés a l’ha-
bitatge es dona en les seves 
dues formes: la compra i el llo-
guer.

Conscients d’aquesta reali-
tat, els Progressistes defensem 
donar una resposta urgent, 
integral i coherent a aquesta 
problemàtica social, convertint 
en una prioritat l’atenció a la 
població que busca habitatge i 
a les persones que es troben en 
risc de pèrdua d’aquest bé de 
primera necessitat.

Per això proposem establir 
un índex de referència del preu 
del lloguer elaborat i actualitzat 
anualment per la Comissió na-
cional de l’habitatge.

I cal establir un topall en els 
augments de lloguer en les re-
novacions de contractes, que no 
permeti establir una renda que 
superi el 15% anterior.

També defensem ampliar 
el parc d’habitatge de lloguer 
de gestió pública a través d’un 
Pla nacional per a la construc-
ció d’habitatge social durable i 
de baix consum energètic o de 
l’adquisició d’immobles que es 
destinin a aquesta fi nalitat.

L’actual debat de l’habitatge i 
el paper del sector públic en fa-
cilitar-lo o, directament, en pro-
moure’l com a públic comença a 
plantejar un aspecte clau que 

no és la construcció, sinó el seu 
suport, això és, el sòl.

No són ni parets, ni instal-
lacions o acabats allò decisiu, ni 
que siguin immobles nous o re-
habilitats, sinó el valor del seu 
suport, el terreny, en l’entorn 
urbà.

Per això vam proposar el mes 
d’abril emprar els terrenys ad-
quirits pel Govern l’any 1990 a 
la Borda de Sales de Santa Colo-
ma per dur-hi a terme una pro-
moció inspirada en l’esquema 
de la fundació Jovial, la positi-
va iniciativa que va encapçalar 
amb èxit el Comú d’Andorra la 
Vella amb el suport benefactor 
de la Sra. Maria Maestre Pal. La 
inversió necessària es pot ob-
tenir reorientant part de la in-
versió del Fons de Reserva de la 
Caixa Andorrana de Seguretat 
Social, que obtindria un rendi-
ment positiu de la inversió, atès 
que el Govern posaria a dispo-
sició els terrenys sense contra-
partida.

L’actual ministre d’Afers So-
cials, Víctor Filloy, que fou un 
dels promotors d’aquesta idea 
des de l’Associació de Construc-
tors (Acoda) no pot pas haver 
canviat d’opinió i hem de creure 
que hi donarà suport.

Volem una societat solidària 
i no ens resignem a veure com 
els liberals-conservadors con-
soliden una societat precària.

Per això busquem i propo-
sem solucions, que hi són. Amb 
voluntat política.

Hi ha massa temes en què 
la legislació acaba anant darre-
re de la realitat i el de l’accés a 
l’habitatge potser és el més clar.

Prometen molt i no fan res
Ja és hora de solucionar la qüestió dels lloguers

El govern liberal 
conservador es 
manté en la inacció 
dels darrers anys
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